                   The soul and the heart of  Kazan.
 Every ancient town has a soul and a heart which create its peculiar image and character, connecting past, present and future. The Kazan Kremlin is the heart and the soul of our one thousand year-old Kazan. It is the unique complex monument of nature and landscape, town-planning and culture. Do you agree with the statement that it is unique? It is true because the Kazan Kremlin is the only Tatar-Russian fortress of XV-XVI centuries in our country, which preserved ancient Bulgar town-planning in its base and also the only functioning centre of Tatar culture and authority. 

That’s why I have decided to tell you about this architectural monument. So let’s begin.

We are standing on the most ancient square of Kazan - First May square. It has changed its names several times.  Do you know the old names of this square? First it was called  Ivanovsky in honor of Ioanno Predtechensky monastery, which  was built near it and in 1895 a monument to Alexander II was erected here and the name of this square was changed to Alexandrovsky. Later it was called the Saviour’s because it was situated near the Saviour’s tower. 

We are standing in front of the centre of an ancient town with 1000 year history. The Saviour’s tower with the gate church of the vernicle is the most beautiful of the Kremlin towers. It looks unusual because of two octahedral tiers. There used to be the L-shaped passage. Do you know the reason? The enemy, that wanted to enter the fortress, had to turn with the undefended right side to the wall.

 Believe it or not, but at the end of the XVIII century a very interesting clock was placed here. It was musical, the hands were still and the face was moving. The clock that we see now was placed here in the XX century.

Aha! Can you see the clock has got the “raspberry” ringing. It is accompanied with the New Year’s song during New Year celebrations. The most important thing is the star at the  top of the tower, it seems too small but its diameter is 2,7 meters. It was put here in 1963. In tsar’s times there was tsar’s symbol - an eagle with two heads, in Soviet time - hammer and sickle. 
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Are you tired? No!? Wonderful! Now I want to invite you to go through the XVI century arch into the Kazan Kremlin. So we are in the most ancient street of Kazan. Nowadays it is Sheinkman’s street but several centuries ago it was called Big.

 Do you know, who walked along this street? Bulgar princes, the founder of the Kazan Khanate Ulu-Muhammed and all Kazan khans, Russian tsars and a lot of famous people walked along it. This street is really ancient because it is situated on its original location.

 Listen! We can hear the clatter of horse’s hoofs, horse’s neigh and  see first Bulgar princes, sedately riding in, wearing wealthy clothes.

As we go along Sheinkman’s street, we understand that it is short. Can you guess how many meters its length is? Yes, you have guessed. Its length is only 500 meters.

      Of course, there were another mosques in the Kazan Kremlin before the capture and one of them was the Kul Sharif. So we are near the  next pearl of the necklace of the Kazan Kremlin, the Kul Sharif mosque. How wonderful it is!
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Bolgar state. The mosque was decorated with Bolgar stone carving. The mosque’s 8 domes represented the authority of the Seid while the crescent recognized the absolute power of Allah.

 The main mosque of the medieval Kazan was the Kul Sharif, a huge white-stone edifice with 8 minarets reminiscent 8 provinces of the  Containing a magnificent and rich library it was the center of 

  religious education and north outpost  of Islam in that period.
Without a doubt every notable building was named in honor of famous people. So is the Kul Sharif mosque. It is named in honor of its last Imam Seid Kul Sharif,  a respected religious figure, a poet and a diplomat. He is a historical person whose name is written in the history of Tatar people with the golden letters. Kul Sharif was a clever, honest man, he was very respected. Are you sitting? Even the khan kissed a hem of his oriental robe when he passed, wished him good health.

      In 1552 during the conquest of Kazan Seid Kul Sharif was one of the defense leaders. He and all his students were killed.
      But after the capture of Kazan the Kul Sharif mosque wasn’t completely destroyed. After several centuries it went to ruin.

  The image of 8-minaret mosque was so strong in the memory of Tatar people, that a new mosque was built with its name.

Let’s continue our tour. At the highest point of the Kremlin hill stands the symbol of Kazan- Suyumbike tower. It is one of the leaning towers. Its incidence is 1,98 meters. The kazaneers like to joke that the tower bows Babai (the President of the Republic of Tatarstan is called Babai by the kazaneers(in whisper)).
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Noteworthly is that there is another name of the tower, widely used by the Tatars, the khan Mosque minaret. I am sure that you know a lot of legends about this tower and one of them tells us that the Suyumbike tower on the place, where Moslem saints were burried and local people come to for praying. Not far from that place there was a grave of Safa-Girey khan, the beloved husband of Suyumbike.

Do you know that these walls have very good positive energy and if you put your hands on these ancient walls and make a wish, this wish will come true? 

You can enter through the Saviour’s tower and go out through the Tainitskaya tower. Can you imagine that it is my favourite place in the Kazan Kremlin? Believe it or not there used to be a secret spring in the tower area to which the beleaguered defenders of Kazan used to go for drinking water along the underground passage. That’s why the present name is Tainitskaya tower. Once under the lower tier of the tower had been an underground part having gun-slots from the Kazanka side too. Now it is only the exit, a two tiered building with a hip-roofed topping and an elbow-shaped passage. The old name was Voscresenskaya after the church located in the tower.   

To cut a long story short I want to finish.

Each stone in the Kremlin walls keep in memory the Pugachev’s rebellion, October revolution, violent years of civil war and other events of the history of the Kazan Kremlin. When you walk along ancient walls of the Kremlin, you think about the eternity of the world, about time’s connections, that a person becomes purerer, nearer to the Heaven. Heaven.
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                             Душа и сердце Казани.
Всякий древний город имеет душу и сердце, которые создают его своеобычный образ и характер, связывая воедино в исторической непрерывности прошлое, настоящее и будущее. Душой и сердцем нашей тысячелетней Казани является Казанский Кремль - уникальный комплексный памятник природы и ландшафта, градостроительства и архитектуры, археологии, истории и культуры. В чем же его уникальность? Дело в том, что это единственная в нашей стране русско-татарская крепость XV-XVI веков, сохранившая в своей основе более древние булгарские градостроительные традиции, а также единственный в мире действующий центр татарской культуры и власти.

А сейчас мы находимся на древнейшей из площадей Казани-площади Первого Мая. Вы знаете, какие имена площадь носила раньше? Сначала она называлась Ивановской в честь Иоанно-Предтеченского монастыря. В 1895 году здесь был установлен памятник Александру II и название площади поменяли на Александровскую, затем площадь стали называть Спасской, так как она располагалась у Спасской башни Кремля.

Итак, перед нами - центр древнего города с 1000-летней историей. 

Спасская башня с надвратной церковью Спаса Нерукотворного образа ​- самая нарядная из башен Кремля - расположена в центре южного участка укреплений. Необычной она выглядит из-за двух надстроенных  восьмигранных ярусов. Раньше проезд в ней был коленчатым. Как вы думаете, для чего? Враг, стремившийся попасть в крепость, был вынужден повернуться правым, незащищенным боком к стене.

В конце XVIII века были установлены необычные часы – это были музыкальные часы, вращались не стрелки, а циферблат, которые провозглашали каждый день 12ый час. Часы, которые мы сейчас видим, были установлены в XX веке на трех гранях восьмигранника. Сравнительно недавно часы приобрели “малиновый” звон. Вы его видели? А в новогодние праздники он сопровождается новогодней песней. Глядя на звезду на шпиле башни, нам кажется, что она очень маленькая. На самом деле, её диаметр - 2,7 метра. Она была здесь установлена в 1963 году. В царское время здесь был установлен царский символ - двуглавый орел, в Советское время- серп и молот.

Вы устали? Нет!? Отлично! Теперь я приглашаю вас пройти через ворота XVI века внутрь Казанского Кремля. Мы с вами вышли на самую древнюю улицу Казани, сохранившую своё местоположение на века. Сейчас она называется улицей Шейнкмана, но несколько веков назад она называлась Большой. А вы знаете, кто по ней проезжал? По ней проезжали булгарские князья, основатель Казанского Ханства князь Улу-Мухаммед и все Казанские ханы, многие российские цари и множество известных личностей.

 Прислушайтесь!.. Мы слышим цокот копыт лошадей, ржание лошадей – это въезжают первые булгарские князья в богатых одеяниях в окружении свиты. 

Продолжая идти по этой улице, мы понимаем, что она- короткая. Знаете, какова её длина? Да, вы угадали. Её длина всего 500 метров. 

Без сомнения, на территории Казанского Кремля были мечети до захвата в 1552 году и одна из них была мечеть Кул Шариф. Итак мы подошли к следующей жемчужине ожерелья Казанского Кремля, мечети Кул Шариф.   

  Самой главной мечетью средневековой Казани была  Кул Шариф, огромное  белокаменное сооружение с восемью минаретами, вызывавшими воспоминания о восьми областях Булгарского государства. Мечеть была украшена булгарской резьбой по камню. Восемь куполов мечети олицетворяли власть Сеида, в то время как полумесяцы символизировали абсолютную власть Аллаха. Там находилась огромная и богатейшая библиотека, которая служила центром религиозного образования в то время.

Безусловно, каждое известное здание было названо в честь известной личности.  
Мечеть названа в честь ее последнего имама Сеида Кул Шарифа, уважаемого религиозного деятеля, поэта и дипломата. Это – историческая личность, имя которого золотыми буквами вписано в историю татарского народа. Широкообразованный, нравственно – чистый и честный человек, он пользовался огромным уважением на родине. Когда он на своём белом коне проезжал по улицам города, казанцы в знак глубокого уважения приветствовали его. Даже хан при встрече целовал подол его чапана, желал ему здоровья. В 1552 году при осаде Казани Сеид Кул Шариф был одним из ее защитников. Он и все его ученики были убиты. 

После взятия города мечеть Кул Шариф не была разрушена, а

разрушилась от времени через несколько веков.

 Образ легендарной восьмиминаретной мечети оказался настолько сильным в памяти татарского народа, что вновь была воссоздана мечеть с её именем.

А теперь продолжим нашу экскурсию. На самой высокой точке Кремлёвского холма стоит башня Сююмбике, одна из “вечнопадающих” башен мира. Её крен составляет 1,98 метров. Казанцы любят шутить, что башня кланяется Бабаю(так по-доброму казанцы называют Президента Республики Татарстан (шепотом)). 

Среди татар широко распространено также другое название башни - минарет Ханской мечети. Я уверен, что вы знаете много преданий об этой башне и одно из них говорит, что башня Сююмбике стоит на месте захоронения мусульманских святых, куда местные жители приходили молиться. Недалеко от этого места была могила Сафа – Гирея, любимого мужа Сююмбике. 

А вы знаете, что эти древние стены башни обладают очень большой положительной энергетикой, и если вы положите обе ладони на эти стены и загадаете желание, то оно обязательно сбудется?
Вы можете войти в Казанский Кремль через Спасскую башню и выйти через Тайницкую. Хотите верьте, хотите – нет, но здесь располагался тайный ключ, к которому осажденные защитники Казани ходили за питьевой водой по подземному ходу. Поэтому, современное название – Тайницкая башня. Под нижним ярусом башни располагалась подземная часть, которая имела бойницы со стороны Казанки тоже. Сейчас это – всего лишь выход, двухъярусная постройка с шатровым покрытием и коленчатым проездом. Старое имя башни – Воскресенская, в честь церкви, расположенной в башне.  
Итак, подведем итог. 

Каждый камень древних стен Кремля хранит в памяти Пугачевское восстание, Октябрьскую революцию, лихие годы гражданской войны. Прогуливаясь вдоль древних стен Кремля невольно задумываешься о вечности мира, о связи времен, о том, что человек становиться чище, ближе к небу.                         

� EMBED PBrush  ���








[image: image4.png]


_1195288731

